
اقتصادی

جدول نرخ سکه و ارز

صفحه ۴
چهار شنبه ۴ بهمن  ۱۳۹۶ 

۶ جمادی الاول ۱۴۳۹ - شماره ۲۱۸۲۷

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/523/000سکه تمام طرح جدید
1/481/000سکه تمام طرح قدیم

747/000نیم سکه
446/000ربع سکه

291/000گرمی
144/300هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/646دلار
5/713یورو
6/458پوند

1/238لیر ترکیه
1/257درهم امارات

معاون نظارتــی بانک مرکزی اعلام کرد: 
تا پايان بهمن ماه کار تسويه حساب با همه 
ســپرده گذاران تعاوني های مالي غیر مجاز 

خاتمه می يابد.
به گــزارش خبرگزاري صداوســیما، فرشــاد 
حیدري در نشست مشــترک مسئولان اقتصادي 
دولــت با اعضاي کمیســیون اقتصــادي مجلس 
شــوراي اسلامي گفت: تا پایان این هفته اطلاعیه 
بانک مرکزي درخصوص موسسات مالي غیر مجاز 
صادر و تا پایان بهمن کار تســویه حساب با همه 
ســپرده گذاران تعاوني های مالي غیرمجاز خاتمه 

یافته تلقي می شود.
وی افزود: در موسسه ثامن الحجج تسویه حساب 
با سپرده گذاران تا 300 میلیون تومان عملیاتي شده 
و بقیه هم تا دهه فجر پرداخت خواهد شــد ضمن 
آنکه به سپرده گذاران بالاي 300 میلیون تومان، هم 

اکنون 300 میلیون تومان هم پرداخت شده است.
معاون بانــک مرکزي ادامه داد: در موسســه 
اعتباري فرشتگان هم به مبالغ سپرده گذاران تا 200 
میلیون تومان پرداخت شده است چرا که دارایي های 
این موسسه کفاف طلب سپرده گذاران را می دهد اما 

آنها از تیر 94 به بعد سودي نمي گیرند.
حیــدری تأکید کــرد: در موسســات افضل، 
وحدت و البرز هم با سپرده گذاران تا 100 میلیون 
تومان تســویه شده و به سپرده گذاران بالاي 100 
میلیون تومان، 100 میلیون تومان پرداخت شده 
و باقي ســپرده گذاران هم کــه کمتر از دو درصد 
سپرده گذاران هستند، 100 میلیون تومان دریافت 

کرده اند و در حال تسویه نهایي با آنها هستیم.
وی درخصوص موسسه بدر توس نیز گفت: این 
موسسه هزار میلیارد تومان به مردم بدهکار است 
درحالي که تنها 17 میلیارد تومان دارایي مکشوف 

دارد و ما براي تســویه با ســپرده گذاران آن، 56 
میلیارد تومان اختصاص دادیم و 61 فقره سند در 
استان خراسان توسط قوه قضاییه شناسایي شده و 
در صورتي که معاون اول قوه قضاییه آن را قطعي 
اعلام کند، عملیات پرداخت به سپرده گذاران این 

موسسه هم آغاز می شود.
معاون نظارتي بانک مرکزي افزود: دامنه تخلفات 
در این موسسه بسیار گسترده بوده و 700 میلیارد 
تومان ســپرده جعلي و موهوم در این موسســه 
شناســایي شده یا بخشي از آن در بیرون فروخته 

شده اما در موسسه ثبت نشده است.
حیدری درباره نوســانات نرخ ارز در هفته هاي 
اخیر نیز گفت: برخي اظهارات غیر کارشناســي از 
جمله اینکه قرار هست از سپرده هاي بانکي مردم 
مالیات گرفته شــود، موجب ترس مردم مي شود و 
عده اي نگران شده و پول خود را از بانک خارج کرده 

و به دنبال خرید دلار می روند.
وي ادامه داد: در همین موضوع موسسات مالي 
و اعتباري، 21 هزار و 500 میلیارد تومان پول تازه 
به اقتصاد تزریق شد که بخشي از آن به سمت بازار 
ارز و دلار رفت و موجب افزایش تقاضا شد درحالي 

که عرضه محدود بود.
 حیدري درخصوص واگذاري دارایي هاي منجمد 
شده بانک ها نیز گفت: در سه سال گذشته 35 هزار 
میلیارد تومان ســهام و املاک بانک ها آزاد شده و 
امیدواریم تا پایان تیر ســال آینده یعني در شش 
ماه آینده همین میزان واگذاري و فروش با سرعت 
بالا انجام شــود و اهداف قانونگذار تامین شــود تا 
این مبالغ صرف افزایش سرمایه بانک ها شود اما از 
سویي باید دقت کرد که اگر سرمایه اضافه شود و 
از سوي دیگر زیان بانک ها افزایش یابد، این اقدام 

هیچ تاثیري ندارد.

معاون نظارتی بانک مرکزی خبر داد

کوتاه اقتصادیتسویه با همه سپرده گذاران مؤسسات مالی غیرمجاز تا پایان بهمن 

بررسی وعده های ناکام دولت در اتمام مسکن مهر

* مدیرکل فناوری ارتباطات و اطلاعات ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز گفت: از 21265 گوشی قاچاق که IMEI آن در شبکه ثبت 
نشده و مسدود شده است، فقط 11509 مورد گوشی تلفن همراه وارد 
شــبکه شده است.به گزارش فارس حمیدرضا دهقانی نیا در نشست 
خبری طرح رجیستری )ثبت مشخصات( تلفن همراه در مورد مسائل 
مطرح شده در رســانه ها درباره ایجاد رانت واردات انحصاری گوشی 
اپل برای برخی واردکنندگان، گفت: در حال حاضر 44 شرکت مجوز 
واردات اپل به کشور را دارند که 30 شرکت در این زمینه فعال است. 
وی افزود: اینکه برخی براســاس شنیده ها گفته اند، طرح رجیستری 
100 درصد شکســت می خورد، نمی دانم چه کسی با چه توانی این 
پیش گویی را کرده اســت؟ دهقانی نیا با بیان اینکه برخی دلیل این 
شکســت را ایجاد رانت برای عده ای بیان می کنند، اظهار داشت: در 

حالی که رانتی در واردات گوشی تلفن همراه وجود ندارد.
* رئیس  اتاق اصناف کشور با بیان اينکه عرضه محصولات بر 
عهده اصناف است، گفت: مشکلی برای بازار شب عید نداريم. 
به گزارش ايرنا، »علی فاضلی« روز سه شنبه در حاشیه جلسه 
هم انديشی رؤسای اتاق اصناف مراکز استانهای کشور در جمع 
خبرنگاران گفت: در نظام توزيع بازار شب عید کمترين مشکل 
را داريم و همچنین تمهیدات لازم برای فروش فوق العاده در نظر 
گرفتیم که از طريق اصناف اجرا می شود. نسخه جديد همراه 
بانک سینا با قابلیت های جديد و جلوه های گرافیکی جذاب و با 
امکانات و امنیت بیشتر برای دارندگان سپرده در بانک سینا به 
بهره برداری رسیده است. به گزارش روابط عمومی بانک سینا، 
در اين نسخه از همراه بانک که برای تمامی گوشی های تلفن 
همراه تهیه شده، کاربری نرم افزار جهت مشتريان بسیار آسانتر 
و دسترسی ســريع به قابلیت های نرم افزار برای انجام بهینه 
خدمات مورد نیاز فراهم شده است. همچنین در اين نرم افزار، 
قابلیت های نوينی بدين شرح ايجاد شده که در تسهیل انجام 
امور بانکی توســط کاربران نقش موثری ايفا می کند. قابلیت 
درشــت نمودن فونت نرم افزار در بخش تنظیمات، قابلیت 
ارائه شــماره های پیگیری مربوط به تراکنش ها، قابلیت ورود 
مبلغ چک، نمايش پیغام های خطا در نرم افزارو به روزرسانی 
اتوماتیک موجودی در صورت انجام عملیات هايی که منجر به 
کسر وجه از حساب می گردد ازجمله مزايای اين نرم افزار است.

* رئیس  سازمان اداری و استخدامی کشور با بیان اینکه بانک اطلاعات 
ارزیابی مدیران دولت ایجاد می شــود، گفــت: هدف از دوره »تربیت 
مدیــران آینده« ایجاد نوعی الزام قانونی برای آن اســت که انتخاب 
مدیران در دستگاه های اجرایی سلیقه ای نباشد. جمشید انصاری در 
جلســه اعطای گواهینامه اولین دوره آموزش و تربیت مدیران آینده 
اظهار داشــت: در انتخاب و انتصاب مدیران، علاوه بر داشــتن برخی 
توانمندی ها و شایستگی های عمومی ضروری است به برخی شاخص ها 

و ویژگی های خاص نیز توجه شود.
* مديرعامل بانک اقتصادنوين، خدمات ارزي بانک اقتصادنوين 
را از مزيت هاي اصلي و همیشگي اين بانک دانست و بر توسعه 
کمي و کیفي اين خدمات تاکید کرد. به گزارش روابط عمومي 
بانک اقتصادنوين، علیرضا بلگــوري در جمع کارکنان اين 
بانک در منطقه پنج استان ها در شهر شیراز گفت: به منظور 
تسهیل دسترســي مشتريان به خدمات ارزي، توسعه شعب 
ارائه دهنده خدمات ارزي در دســتور کار قرار گرفته که در 
اين راســتا کارکنان واجد شرايط در حال گذراندن دوره هاي 
حرفه اي مربوطه هستند. وي با  اشاره به اهمیت توجه به بحث 
سودآوري در عملیات بانک افزود: نحوه تعامل بانک با مشتريان 
بايد بر اســاس رابطه برد- برد باشــد و در اين راستا بايد به 
مشترياني که به سودآوري بانک کمک مي کنند خدمات ويژه 
اي ارائه نمايیم. مديرعامل بانک اقتصادنوين وصول مطالبات 
معوق را براي افزايش توان مالي بانک بسیار حیاتي دانست و 
گفت براي تسريع در اين مهم افزايش حدود اختیارات شعب 

و سرپرستي ها در دستور کار قرار گرفته است.

مسئولان دولتی طی چند ماه اخیر چندين 
بار وعده اتمام مســکن مهر را داده اند و در 
آخرين نمونه آن حسن روحانی وعده اتمام 
پروژه های اين طرح را تا دو ماه ديگر داد، در 
حالی که حدود يکماه پیش قائم مقام آخوندی 
از برنامه ريزی برای اتمام مسکن مهر طی يک 

بازه دو ساله خبر داده بود! 
اتمام مسکن مهر در دولت حسن روحانی به یک 
موضوع پیچیده و نافرجام تبدیل شده، بارها و بارها 
مقامات و مسئولان دولتی وعده اتمام این طرح را 
در زمان های مختلف داده اند اما با نزدیک شدن به 
اتمام زمان تعیین شــده؛ باز هم با وعده ای جدید، 

اتمام این طرح به تعویق افتاده است. 
ابتدا اســتاندار وقت تهران )در اســفند سال 
گذشــته( وعده اتمام مسکن مهر را تا شهریور 96 
داده بود، وعده ای که با گذشــت زمان نه چندان 
زیادی مشــخص شــد، نمی توان امیدی به تحقق 

آن بست. 
با این وجود شنیده می شد مسکن مهر تا پایان 
فصل پاییز و یا ابتدای فصل زمســتان پرونده اش 
خواهد شــد؛ موضوعی که با اعلام قائم  مقام وزیر 
راه و شهرسازی در مرداد ماه مبنی بر اینکه تاریخ 
اتمام مسکن مهر در پایان سال است، زمان جدیدی 

برای پایانش تعیین شد. 
بعد از آن با گذشــت چند مــاه از آن وعده ها 
و نزدیک شــدن به اتمام سال؛ دوباره همان مقام 
مسئول از پیشنهاد اتمام دو ساله مسکن مهر )که 

تا سال 98 می شود( خبر داد!! 
اوایــل دیمــاه امســال وی گفته بــود:  طرح 
پیشنهادی اتمام مسکن مهر در یک بازه زمانی دو 
ســاله و یکسان سازی نحوه ارائه تسهیلات بانک ها 
به متقاضیان مسکن مهر در کارگروهی با محوریت 
بانک مرکزی ارائه شد تا این طرح ها به کمیسیون 

اقتصاد ارائه داده شوند.

این مقام مســئول با ابراز این که 2/2 میلیون 
مسکن مهر در کشــور داریم که دو میلیون واحد 
آن در مرحلــه اتمام قــرار دارد، افزود: برای اتمام 
طرح مســکن مهر به 100 هزار میلیارد ریال نیاز 
است که 40 هزار میلیارد ریال آن مربوط به تأمین 

خدمات زیربنایی است.
با این وجود، حســن روحانی، دو شب پیش در 
گفت وگوی زنده تلویزیونی خود در پاسخ به انتقادات 
متقاضیان مسکن مهر به اقدامات نامناسب  دولت 
در قبــال این طرح گفت: مــا گفته ایم که دولت 
متعهد است این پروژه را تکمیل کند لذا امیدواریم 
پرونده مسکن مهر به زودی بسته شود، امیدواریم 
این پرونده تا پایان سال )56 روز دیگر( بسته شود.

وی با بیان این که مسکن مهر در برخی مناطق 
خارج از شــهر است که از امکانات اولیه مانند آب، 
برق و گاز و جاده بهره مند نیست، افزود: نمی شود 
یک قوطی درست کنیم و بگوییم این خانه است، 

این خانه نیست بلکه سرپناهی موقت است.
رئیس جمهوری تاکید کرد: تا پایان امسال برنامه 
پروژه مســکن مهر به اتمام خواهد رسید و دولت 
از ابتدا متعهد به انجام خدمات و تکمیل مســکن 
مهر در کشور بوده است ولو اینکه این طرح دارای 

مشکلاتی نیز بوده است.
هرچند ادبیات رئیس جمهور با »قوطی« نامیدن 
مسکن های مهر جای سوال دارد؛ چرا که این دولت 
همــان »قوطی« را هم هنوز تکمیل نکرده و فقط 
بــا الفاظی مانند »خانمان برانداز« یا »مزخرف« به 
استقبال طرحی رفته که میلیون ها نفر را صاحب 

خانه کرده است. 
با این حال، مشــخص نیســت طبــق گفته 
رئیس جمهور در کمتر از دو ماه اخیر، مسکن های 
مهر به اتمام خواهد رسید یا طبق گفته قائم مقام 
وزیر راه و شهرسازی بسته شدن پرونده مسکن مهر 

دو سال زمان خواهد برُد. 

مديرعامل اتحاديه باغداران گفت: نهايتا 
۲۵ تا ۳۰ درصد از بهای میوه سهم باغداران و 
تولیدکنندگان است و بقیه آن به جیب دلالان 

و واسطه ها می رود.
ســید وحیدرضا ابطحی در گفت وگو با ایسنا، 
اظهار کرد: براساس بررسی های صورت گرفته، از 
قیمتی کــه مصرف کننده برای هر کیلوگرم میوه 
پرداخــت می کند نهایتا 25 تا 30 درصد ســهم 
باغداران و تولیدکنندگان است و بقیه آن به جیب 
دلالان و واسطه ها می رود یا این که هزینه رسیدن 
این محصول از مبدأ تولید تا بازار مانند سورتینگ، 

حمل ونقل و غیره است.
وی افزود: اگر به عنوان مثال پرتقال کیلویی سه 
تا حدود شش هزار تومان به دست مصرف کنندگان 
می رسد، سهم باغداران از آن کمتر از یک هزار تومان 

و حتی در برخی موارد حدود 800 تومان است.
مدیرعامــل اتحادیه باغداران تصریح کرد: این 

وضعیت بازار میوه نشان می دهد که باید برای بازار 
میوه از زمانی که از دست باغدار خارج می شود تا به 

دست مصرف کننده می رسد، فکری کنیم، چراکه 
این فاصله زیاد اصلا غیرمنطقی نیست و همه در 

این نابه سامانی نقش دارند.
ابطحی ادامه داد: تشکل های بخش خصوصی 
نیز در ایجاد نکردن زنجیره واحد و منسجم در بازار 
میوه نقش دارند، چراکه تشکل های تولیدی خوب 
کار نکردند و می توانستند با عرضه مستقیم بخش 
مهمی از بازار را در اختیار بگیرند تا تولید کننده و 

مصرف کننده تا این حد متضرر نشوند. 
البته یکی دیگر از دلایلی که چنین مشکلاتی 
را در بازار به وجود آورده، نبود میدان مرکزی میوه 
و تره باری دیگر است که انحصاری را در این زمینه 
ایجاد کرده و شرایط نامناسبی برای تولید کننده و 
باغدار به وجود آورده اســت که باید در این زمینه 

تدبیری اندیشیده شود.

در حالی که با اجرای برجام انتظار می رفت، 
سرمايه های خارج از کشور بازگشته و با افزايش 
عرضه ارز، نرخ آن کاهش يابد؛ قیمت دلار در 
اين مدت نه تنها کاهش نیافت بلکه تاکنون 

حدود هزار تومان گران تر شده است.  
یکی از مهم ترین اتفاقاتی که قرار بود با اجرای 
برجام عملی شــود، رفع تحریم ها و بازگشت ایران 
به شبکه بانکی جهانی بود. موضوعی که با گذشت 
دو ســال از آن، هنوز شاهد مشکلات قابل توجهی 
هستیم. شــاید بارزترین نمونه ای که نشان دهنده 
پابرجا بودن تحریم ها باشد؛ سخنان دو شب پیش 
حســن روحانی بود، زمانی کــه وی صراحتا بیان 
کرد: »از جمله مواردی که از تحریم های گذشــته 
باقی مانده اســت، ارتباط ما با بانک های منطقه و 

جهانی است.«  
مشــکلات بانکی که در دو سال اخیر همچنان 
گریبانگیر مبادلات اقتصادی کشور بوده، به عنوان 
یکی از دلایل ناتوانی دولت در عرضه ارز عنوان می 
شود. قیمت دلار در روز گذشته هم در همان حدود 
قیمتی روزهای قبلی مانده تا به نوعی جاپای خود را 

در کانال 4500 تا 4600 تومان تثبیت کند. 
به گزارش مشــرق، قیمت دلار در روز یکشنبه 
یکم بهمــن 1396، تنها یک هفته پس از  دومین 
سالگرد اجرای برجام از مرز 4600 تومان عبور کرد. 
رقمی که یکی از گران ترین نرخ های دلار در تاریخ 

اقتصاد ایران محسوب می شود.
قیمت دلار در تیرماه 1392 قبل از شروع به کار 
دولت یازدهم 3271 تومان بود که تا قبل از اجرای 
برجام )در دی ماه 1394( نوســانات اندکی داشت. 

در دی مــاه 1394 هم زمان با اجرای برجام قیمت 
دلار بــه طور میانگین به 3673 تومان رســید که 
نسبت به ابتدای دولت یازدهم 400 تومان افزایش 

نشان می داد.
اما پس از اجرای برجام، نوسانات بازار ارز به شدت 
بیشــتر از قبل از آن شد. قیمت دلار پس از اجرای 
برجام در بهمن 1394 به 3589 تومان رسید و اکنون 
در بهمن 1396 به 4600 تومان رسیده است. )کما 
اینکه روز گذشــته رقم 4646 تومان هم ثبت شد( 
از این رو قیمت دلار در دوســاله پس از برجام بالغ 
بر هزار تومان بیشــتر شده است که نسبت به قبل 

از برجام، به شدت نوسان بیشتری نشان می دهد.
رکــورد زدن دلار پس از برجام، کاملا برخلاف 
شعارهای تبلیغی دولت درباره رفع تحریم های بانکی، 

آزاد شدن بیش از 100 میلیارد دلار از پول های بلوکه 
 شــده کشور و در دسترس بودن درآمد ارزی کشور 

پس از برجام بود.
بنابراین درباره علت العلل افزایش شدید قیمت 
دلار پــس از برجام، باید به عــدم رفع تحریم های 
بانکی و حتی شدیدتر شدن محدودیت ها اشاره کرد.

قبل از اجرای برجام، دست دولت یازدهم برای 
کنترل بازار ارز، بازتر بود زیرا طبق توافق هسته ای 
موقت ژنو ماهانه 700 میلیون دلار به ایران ارز داده 
می شد اما پس از اجرای برجام، این کانال ارزی نیز 

مسدود شد.
اما تعهدات طرف غربــی برای رفع تحریم های 
بانکی محقق نشد و ایران دیگر نتوانست به ارزهای 
موردنیاز خود دســت پیدا کنــد. دلیل آن هم این 

بود که دولت یازدهم به امید رفع تحریم ها، تمامی 
کانال های دور زدن تحریم ها را کنار گذاشت. بنابراین 
پس از اجرای برجام، دسترسی کشور به ارزهای خود 

دشوارتر از قبل شد.
نگاهی به وضع ذخایر کشــور هم موید همین 
مســئله است، چه اینکه بر اساس تازه ترین گزارش 
سازمان اطلاعات مرکزی آمریکا، ذخایر ارز و طلای 
جمهوری اســلامی ایران به بیش از 132 میلیارد و 
600 میلیون دلار رسیده است که از آمریکا و 155 

کشور دنیا بیشتر است. 
قیمت ارز روند کاهشی خواهد داشت

از سوی دیگر رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
با اشاره به جلسه وزرای اقتصاد، صنعت و رئیس کل 
بانک مرکزی برای بازگشت آرامش به بازار ارز اعلام 
کرد پیش بینی می شود قیمت ارز در روز های آینده 

روند کاهشی داشته باشد. 
به گــزارش خبرگــزاری تســنیم، محمدرضا 
پورابراهیمی در پایان نشست مشترک وزرای اقتصاد 
و صنعــت، معدن و تجارت و رئیس بانک مرکزی با 
اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به اینکه 
تقاضای کاذب ارز در چند هفته اخیر باعث افزایش 
نرخ ارز شده، بیان کرد: پیش بینی می شود با توجه 
به اقدامات صورت گرفته در چند روز آینده، قیمت 

ارز در بازار روند کاهشی داشته باشد.
وی افــزود: اینکه دولت از محل افزایش نرخ ارز 
درآمد کسب کند، منطقی نیست، چرا که دولت خود 
بزرگ ترین مصرف کننده ارز اســت و اگر این اقدام 
صورت بگیرد، تورم تک رقمی که یکی از دستاوردهای 

دولت است، با چالش اساسی روبه رو می شود.

مجری طرح برق رســانی روستايی کشور اعلام کرد: تا پايان 
امسال 4۰۰ روستای زير 1۰ خانوار از نعمت برق برخوردار می شوند.

به گزارش خبرگزاری ایرنا، ولی الدین مصلحتی شربیانی روز سه شنبه 
در حاشیه گردهمایی مدیران ارشد صنعت برق کشور، اظهار کرد: برای 
برق رســانی به این 400 روستا، 900 میلیارد ریال اعتبار در نظر گرفته 

شده است.
وی با  اشاره به اینکه بیشتر این 400 روستا در مناطق گرمسیر مانند 
سیستان  و بلوچستان، جنوب کرمان، خراسان جنوبی، فارس، هرمزگان، 
خوزســتان قرار دارند، گفت: برق رسانی به 30 روستا از طریق انرژیهای 

تجدیدپذیر انجام خواهد شد.
مجری طرح برق روستایی کشور با بیان اینکه از ابتدای اجرای طرح 
برق رســانی روستایی 217 روستا از طریق انرژی های نو برق دار شده اند، 
در مورد هزینه اجرای انرژی های تجدیدپذیر در روســتاها گفت: اکنون 
ایجــاد هر کیلووات ظرفیت در بخش انرژی های نو، حدود 130 تا 140 

میلیون ریال اعتبار نیاز دارد.
به گفته مصلحتی، برای 217 پنل خورشیدی نصب شده در روستاهای 
کشــور 200 میلیارد ریال هزینه شده که ظرفیت برق تولیدی آن 2/5 

مگاوات است.
بر اســاس این گزارش، برق رسانی به روستاهای بدون برق که کمتر 
از 10 خانــوار در آن زندگی می کننــد به این دلیل با اولویت انرژی های 
خورشیدی مورد توجه قرار گرفته است که این روستاها به طور عمده در 

مناطق دورافتاده و صعب العبور قرار دارند.
البته بهره مندی از انرژی های تجدیدپذیر در روستاها موضوع و رویکرد 
جدیــدی در وزارت نیرو و دولت نیســت، چنانچه از کل 2 هزار و 152 
روستایی که در دولت یازدهم برق دار شده و 217 روستا با جمعیتی بیش 

از 2 هزار و 350 خانوار از طریق سیستم های انرژی نو برق دار شده اند.
باید در نظر داشت که برق رسانی به روستاها آن هم روستاهایی که آخرِ 
صفِ برق رســانی قرار گرفته اند، چالش ها و موانع ویژه ای به همراه دارد؛ 
روستاهایی که گاه فقط 10 خانوار در آن زندگی می کنند و برای رسیدن 
به آنجا باید راه هایی صعب العبور را طی کرد؛ این روستاها پراکندگی زیادی 

دارند و طول خط انتقال آنها نیز بسیار طولانی است.

مجری طرح برق رسانی روستايی کشور اعلام کرد

برق رسانی به 400 روستا 
تا پایان امسال

سخنگوی شــرکت ملی نفتکش با بیان اينکه هويت يکی 
از خدمه نفتکش ســانچی از طرف خانواده وی شناسايی شده، 
گفت: هر زمان که آزمايش های DNA روی ســه پیکر به دست 
آمده پايان  پذيرد و تشخیص هويت شوند، دولت چین به صورت 

رسمی اجساد را به ما تحويل می دهد.
محسن بهرامی دیروز در گفت وگو با خبرگزاری فارس درباره تشخیص 
هویت یکی از ســه پیکر یافته شده در سانحه سانچی توضیح داد: هنوز 

آزمایش های DNA روی این 3 پیکر پایان نیافته است و ادامه دارد.
وی بیــان کرد: قطعاً اگر آزمایش های DNA پایان پذیرد و اجســاد 
تشــخیص هویت شوند دولت چین به صورت رســمی اجساد را به ما 

تحویل می دهد.
ســخنگوی شــرکت ملی نفتکش اضافه کرد: پدر یکی از خدمه با 
دیدن تصاویر یکی از پیکرهای یاد شــده اعلام کرد که متعلق به فرزند 
وی است، آن جسد هم تا اندازه ای سوخته است، ولی تا زمانی که نتیجه 
آزمایش های DNA به صورت رسمی از سوی چینی ها اعلام نشود، اصلًا 

اجازه نام بردن از متوفیان را نداریم.
بهرامی تأکید کرد: هویت این پیکر فقط از سوی خانواده وی شناسایی 
شده است ولی قطعاً تا طی مراحل مشخص حقوقی، نامی را اعلام رسمی 

نخواهیم کرد.
وی همچنین با بیان اینکه مذاکرات طرف های ذی نفع برای بازگشایی 
جعبه سیاه نفتکش سانچی ادامه دارد، گفت :  نمایندگان طرف های ذی نفع 
هم اکنون در شــانگهای در حال مذاکره برای چگونگی گشایش دستگاه 

VDR سانچی هستند.

به گفته وی پس از این مذاکرات جعبه سیاه باز خواهد شد.
بنابراین گزارش،  معاون امور بندری سازمان بنادر نیز روز گذشته از 

مشخص شدن هویت یکی از سه پیکر کشف شده خبر داد.
هادی حق شناس با بیان اینکه آزمایش های DNA روی سه پیکری که 
پس از حادثه نفتکش یافت شد  ادامه دارد، گفت: پس از انجام آزمایش 
DNA مشــخص شد که یک پیکر از این ســه پیکر ایرانی است و هنوز 

انجام آزمایش های DNA روی دو پیکر دیگر ادامه دارد.
وی درباره زمان بررســی محتوای جعبه ســیاه کشتی هم گفت که 
حداکثر تا چهارشــنبه )امروز( جعبه های ســیاه بازگشایی و رمزخوانی 

آغاز می  شود.
یک فروند کشتی متعلق به شرکت ملی نفتکش ایران و تحت پرچم 
کشور پاناما که حامل 114 هزار تن میعانات گازی و سوخت )111 هزار 
تن بار و 3 هزار تن سوخت سانچی( از مبدا بندر عسلویه به کره جنوبی 
بود، روز 16 دی ماه در ساعت 16:30 به وقت تهران در محدوده دریایی 
چین )160 مایلی بندر شانگهای چین( با کشتی فله بر چینی )کریستال( 
تصادف کرد و بر اثر این اتفاق کشــتی نفتکش دچار انفجارهای متعدد 
و حریق و سپس غرق شد؛ همه 32 خدمه نفتکش در این حادثه جان 

باختند.

سخنگوی شرکت ملی نفتکش اعلام کرد

شناسایی احتمالی پیکر یکی از 
جان باختگان سانچی

قائم مقام رئیس ســازمان هواپیمايی کشــوری گفت: با 
آزادسازی نرخ بلیت، صنعت هوايی در دهک های پايین جامعه 
]يعنی فقرا[ نفوذ کرد که به معنی ارزان تر شدن آن خواهد بود.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، آرش خدایی با اشــاره به این که 
آزادسازی نرخ بلیت در بخش حمل و نقل هوایی باعث ایجاد عدالت 
شده است، اظهار کرد: ترکیب تنوعی قیمت بلیت در بازار باعث تعدد 
و توزیع ســفرها در روزهای گوناگون ســال و ماه شد که خود رونق 
بخش های اقتصادی مختلف در مقاصد گوناگون کشــور را در تمامی 

ایام سال به همراه خواهد داشت.
وی افزود: با آزادسازی نرخ بلیت، صنعت هوایی در دهک های پایین 
جامعه ]یعنی فقرا[ نفوذ کرد که به معنی توسعه صنعت و در نهایت 

ارزان تر شدن آن خواهد بود.
قائم مقام سازمان هواپیمایی کشوری با تأکید بر اینکه بدون شک 
تنوع قیمتی در ارائه بلیت هواپیما باعث شد تا دهک های غیربرخودار نیز 
از این فرصت استفاده کرده و از آن بهره مند شوند، ادامه داد: خوشبختانه 
صنعت حمل و نقل هوایی ایران در جهان امروز صنعتی آبرومند بوده 
و بسیاری از کشورها بهبود و توسعه آن را دیده و به آن اعتماد دارند. 
خدایی از رشد پایدار 10 درصدی حمل و نقل هوایی طی چهار سال 
گذشته  خبر داد و گفت: توانسته ایم در زمینه ناوبری هوایی خدمات 
خوبی در حوزه پروازهای عبوری که همگی دارای ابعاد اســتراتژیک، 

امنیت ملی و سیاسی برای کشور بودند، ارائه دهیم.
وی با اشاره به این که ایران  در بخش حمل و نقل هوایی بین المللی 
کشوری توانمند، قابل اتکا و قابل اعتماد در شرایط بحرانی است، بیان 
کرد: این مهم در زمان خدمات رسانی ایران در  بحران های هوایی نظیر 
سقوط هواپیمای مالزیایی در اوکراین، بحران سوریه و عراق و همچنین 

اتفاقات به وجود آمده در قطر برهمگان ثابت شد.

قائم مقام رئیس سازمان هواپیمايی کشوری:

آزادسازی نرخ بلیت موجب 
استفاده فقرا از هواپیما شده است

صادرکنندگان  اتحاديه  مديره  هیئت  عضو 
)اوپکس(  پتروشیمی  و  گاز  نفت،  فرآورده های 
گفت: با وجود اينکه اعلام شده تا ارزش افزوده ای 
از واحد های بازيافت روغن سوخته اخذ نشود، 
اما همچنان در حال پرداخت مالیات هستیم و 
دولت هم هیچ گونه کمکی به اين صنعت نمی کند.
حسین منیری در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
جوان؛ با بیان اینکه روغن ســوخته کالای بی نظیری 
اســت ، اظهار کرد:روغن سوخته از جانب واحد های 
تصفیه دوم در حال تولید و بازگشت به چرخه مصرف 
اســت اما متأسفانه با وجود اینکه اعلام شده تا ارزش 
افزوده ای از این واحد ها اخذ نشود، اما همچنان در حال 
پرداخت مالیات هستیم و دولت هم هیچ گونه کمکی 

به این صنعت نمی کند.

وی با  اشــاره به اینکه روزانه 500 هزار تن روغن 
سوخته در کشور جمع آوری می شود ، افزود: با اینکه 
سهم ایران در اقتصاد جهانی سه دهم درصد و جمعیت 
آن کمتر از یک درصد اســت، اما میزان تولید کربن 
آن در دنیا 1/2  درصد برآورد شــده است. از آنجایی 
کــه ایران به عضویت کنفرانــس پاریس درآمده باید 
درخصــوص کاهش میزان تولیــد کربن تلاش کند، 
در غیر این صورت قطع به یقین جریمه ســنگینی را 

پرداخت خواهد کرد.
اتحادیــه صادرکنندگان  عضو هیئــت مدیــره 
فرآورده های نفت، گاز و پتروشــیمی )اوپکس( ادامه 
داد: بازیافت روغن کارکــرده در جهان قدمتی بیش 
از 60 ســال  دارد و بعد از جنگ جهانی دوم شناخته 
شده است. البته این موضوع در ایران نیز قدمتی 50 

ســاله دارد اما روش های بازیافت در کشور مربوط به 
40 سال قبل است. هم اکنون در کشورمان چهار واحد 
بزرگ و 200 واحد تصفیه دوم در حال فعالیت هستند.

منیری با بیان اینکه 600 هزار تن روغن کارکرده 
در کشور قابل جمع آوری است تصریح کرد: از آنجایی 
که رها شدن روغن کارکرده در محیط زیست تبعات 
منفی زیادی دارد و از بین رفتن اثرات بسیار خطرناک 
آن 60 تا 100 ســال زمان می برد وجود یک متولی 
برای مدیریت آن امری ضروری است. در این راستا با 
اختصاص یک هزینه هنگفت سامانه ای تدارک دیده 
شــده است تا بر اســاس آن فعالان حاضر در عرصه 
جمع آوری روغن کارکرده شناسایی و ساماندهی شوند.

اتحادیــه صادرکنندگان  عضو هیئــت مدیــره 
فرآورده هــای نفت، گاز و پتروشــیمی در تشــریح 

دیگر چالش صنعت روغن کشــور گفت: متأســفانه 
فرآورده هایی همانند نفت و گاز یارانه ای هســتند و 
همین موضوع باعث شــده تا تعــداد تقلب کنندگان 
موجود در عرصه تصفیه روغن ســوخته کم نباشــد 
،به طوری که این افراد به تقطیر دوباره و دو قســمت 
کردن روغن کار کرده اهتمام می ورزند. یک قســمت 
از روغــن را برای هیدروکربن ها مورد اســتفاده قرار 
می دهند و قســمت دیگر را با روغن کارکرده مخلوط 
کرده و همین روغن نامرغوب با مخلوط هیدروکربنش 

را صادر می کنند.
منیری خاطرنشــان کرد: بازگرداندن روزانه 600 
هــزار تن روغن کارکرده بــه چرخه تولید نه تنها ارز 
بســیاری را وارد کشور می کند بلکه می تواند خوراک 
یک یا دو مورد از پالایشگاه های کشور را تامین کند.

عضو هیئت مديره اتحاديه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی:

دولتهیچکمکیبهصنعتبازیافتروغنسوختهنمیکند

نماينده مردم کرمان و راور در مجلس از توافق بر سرمايه گذاری 
۵۰۰ میلیون دلاری میدکو از محل صندوق توســعه ملی برای 
توســعه مجتمع فولاد بوتیای کرمان خبر داد و گفت: با اجرای 
اين طرح توسعه، ۳ هزار فرصت شغلی به صورت مستقیم برای 

جوانان ايجاد می شود.
محمدمهــدی زاهدی در گفت و گو با خبرنــگار فارس در کرمان با 
اشــاره به دیدار با اعضای هیئت مدیره و مدیرعامل شــرکت هلدینگ 
توســعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه به وجود معادن غنی سنگ 
آهن و زغال ســنگ در کرمان تاکید کرد و ظرفیت بالای کرمان برای 

تولید فولاد را یادآور شد.
وی با بیان اینکه بر سرمایه گذاری 500 میلیون دلاری میدکو از محل 
صندوق توســعه ملی برای توسعه مجتمع فولاد بوتیا توافق شده است، 
بیان کرد: برای اجرای فاز اول این مجتمع کارخانه ای تاکنون یک هزار 

و 200 میلیارد تومان سرمایه گذاری انجام شده است.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس با بیان اینکه با اجرای این طرح 
توسعه، 3 هزار فرصت شغلی به صورت مستقیم و 10 هزار فرصت شغلی 
به طور غیرمســتقیم برای جوانان ایجاد می شود، عنوان کرد: همچنین 
مقرر شــده است، اجرای تمام امور خدماتی مجتمع توسط شرکت های 
بخش خصوصی بومی انجام پذیرد و این شــرکت ها متعهد به اشتغال 

نیروهای بومی شوند.
وی از توافق با مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران برای تأمین سوخت 
مورد نیاز مجتمع فولاد بوتیا خبر داد و خاطرنشان کرد: همچنین مقرر 
شده است، منابع طبیعی استان کرمان یک هزار هکتار زمین به منظور 
درختکاری و تأمین فضای ســبز به منظور ایجاد خط ســبز و برآورده 
شــدن استانداردهای زیست محیطی مجتمع فولاد بوتیا در  اختیار آن 

مجتمع قرار دهد.

زاهدی خبر داد

سرمایه گذاری 500 میلیون دلاری 
برای توسعه مجتمع فولاد کرمان

مديرعامل اتحاديه باغداران:

فقط30درصدبهایمیوهبهباغدارمیرسد

نتیجه امید بیش از حد دولت به توافق هسته ای 

نرخارزدرپسابرجامهزارتومانافزایشیافت
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